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Com ja sabeu, la mesa del Parlament de Catalunya, ha aprovat incloure a 
l’ordre del dia del proper ple de la setmana vinent, la proposta dels grups 
parlamentaris de En Comú Podem i la CUP per tal d’aprovar una proposició de 
llei per eliminar les modalitats dels bous embolats, bous capllaçats i bous a la 
platja. 
 
Durant les darreres setmanes, la nostra entitat, s’ha reunit amb bona part de les 
formacions polítiques en representació al Parlament de Catalunya i, a totes 
elles els hi hem traslladat la necessitat de fer un esforç per a que sigui 
respectada la festa dels bous, però, sobretot que es respecti la llibertat del 
poble ebrenc en decidir el futur d’aquesta modalitat festiva. 
 
Una vegada més, es presenta una iniciativa d’aquesta índole d’esquena al 
territori, sense diàleg previ i amb la única finalitat d’eliminar tres modalitats 
incloses a la llei que Regula les Festes Tradicionals amb Bous. Una llei que per 
cert, és la més exhaustiva en quan a benestar animal de totes les que 
existeixen a la Unió Europea i que va tenir un acord sense precedents al 
Parlament. Sent, d’aquesta manera manera, l’únic ambit de la cultura, a nivell 
de Catalunya, que està regulat; cap altre àmbit cultural disposa d’una norma 
legal per la qual se li reguli el seu camp d’acció. 
 
A més a més, s’ha de posar en valor, que quan hi ha hagut incidències, s’han 
assumit les sancions imposades als organitzadors, fet que evidencia l’exigència 
per part dels organitzadors a fer les coses bé i que la llei s'ha complert. Dit això 
també volem posar en valor les dades en relació amb els expedients 
administratius oberts, ja que són quasi residuals des de la posada en marxa 
d’aquesta llei (la 34/2010). 
 
El mateix passa amb els estudis realitzats els darrers anys per part 
d’universitats i veterinaris en relació amb les modalitats dels bous embolats i 
capllaçats. De fet, a l’estudi presentat l’any 2018, on es van analitzar més de 
1000 espectacles entre el període 2010-2017, només es van detectar a un 
0,29% dels espectacles lesions greus, un percentatge residual si ho comparem 
amb el 5% detectat a les pròpies ramaderies, lesions produïdes per la mateixa 
idiosincràsia de l’animal. A més de concloure que ni els ferratges causen danys 
a les banyes dels animals, ni es detecten lesions oculars i ni molt menys 
transferència de calor al cos de l’animal per les boles enceses. 
 
Aquest proper cap de setmana, durant el XVI Symposium sobre el bou de lidia 
que es celebrarà a Zafra (Extremadura), precisament es farà la presentació 
d’un estudi sobre la modalitat dels bous capllaçats i, els resultats que es 
presentaran segueixen la mateixa línia d’una incidència pràcticament residual i 
tot això no ho diem nosaltres, sinó, que és el món científic qui ho corrobora i ho 
afirma. 
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S’ha de saber també i volem posar en valor que la norma que ens regula, la llei 
34/2010 d’1 d’octubre, disposa que un veterinari serà el que, amb figura 
d’autoritat, examinarà i donarà compliment al bon desenvolupament de la festa, 
alhora que també serà l’encarregat d’aixecar actes de tots els espectacles 
realitzats. Actes on es fa una descripció mil·limètrica de tot allò que ha passat 
durant l’acte. De veritat que encara hi ha algú que pensi que no es donen 
suficients garanties de protecció cap als animals que tenir-hi un veterinari que 
faci la funció de policia dintre de la festa? Aquesta festa és transparent des del 
principi fins a la fi, tot el que passa és real i no hi ha ni un segon de ficció. 
 
Des de fa uns anys treballem de forma conjunta l'agrupació de penyes i els 
alcaldes i alcaldesses del nostre territori, on als seus municipis se celebren 
festes amb bous. Una mostra d’aquest treball i la unitat en vers a aquestes 
festes és precisament l’acte que estem fent en aquest moment, tots els governs 
dels pobles on es fan bous, units defensant la tradició, la història, la cultura i la 
identitat que la festa dels bous representa per als nostres pobles i ciutats. Els 
alcaldes, les alcaldesses i els regidors que ens acompanyen defensen aquesta 
festa i treballen per cuidar-la i per millorar-la. En situacions d’atac, per part de 
formacions polítiques que ni volen dialogar, ni regular, no ens queda una altra 
opció que mostrar unitat i buscar totes les opcions possibles al nostre abast per 
intentar tombar aquesta proposició el més aviat possible. 
 
És per això, que demanem coherència a tots els partits polítics, en especial a 
les formacions majoritàries del Parlament de Catalunya, però també a la resta. 
Ens dirigim directament als grups parlamentaris d'ERC, el PSC i a Junts, però 
també al grup de CIUTADANS perquè facin un exercici de sentit comú. Ja no 
només  els ho demanem nosaltres, sinó, que ho fem amb el suport total dels 
ajuntaments ebrencs representats pels seus alcaldes i alcaldesses. Així com 
també amb el suport de les tres presidències dels consells comarcals on es fan 
actes taurins al nostre territori. 
 
També hem consensuat conjuntament el text d’una moció que properament 
serà aprovada pels diferents ajuntaments. Una moció que exigirà respecte per 
als nostres pobles per seguir mantenint viva l’essència de les festes amb bous. 
 
Les formacions polítiques que donen suport a aquesta proposició de llei per 
eliminar les modalitats dels bous embolats, capllaçats i bous a la platja, no 
poden tenir diferents vares de medir segons al territori que busquin rèdit 
electoral. És a dir, volen prohibir part de les festes de bous a Catalunya, però, 
en canvi, a la Comunitat Valenciana ni es plantegen presentar una cosa 
semblant en contra dels bous al carrer. O a l’Estat Espanyol promulguem una 
llei de Benestar animal, però, trèiem del text tot allò que afecta la tauromàquia 
perquè sabien que no s’aprovaria. Aquesta proposta d’eliminar o prohibir certes 
pràctiques no és un exercici de benestar cap a l’animal, de fet, tenim una llei 
exemplar en aquest sentit, el que persegueixen és purament i merament una 
llei antitaurina i, si no és així, perquè no es fa cap referència al benestar animal 
amb tota la seva expressió? perquè per a nosaltres és un greuge comparatiu 
amb altres accions o pràctiques a la que també l’ús de cordes o corretges és 
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emprat per portar els animals domèstics controlats pel carrer, o bé, certes 
modalitats esportives que també utilitzen els animals, com és el cas del 
canicross. Si s’ha de fer un debat sobre el benestar animal fem-lo, sense 
complexos, però, no només posant com a exemple la festa dels bous. 
 
Eliminar les festes amb bous, no els representa cap pèrdua de rèdit electoral, ja 
que de totes les poblacions de Catalunya on se celebren bous, no tenen 
pràcticament representació, només el 4% al conjunt de municipis on es 
realitzen aquestes festes. Aquesta dada ja parla per si sola, tot i això, es veuen 
en la capacitat d’anar en contra d’una part del territori amb aquesta proposició. 
Un territori massa cops oblidat o atacat per aquesta visió urbanita, que alguns 
no aconsegueixen treure’s del damunt. 
 
No volem oblidar ni deixar de recordar que el Parlament de Catalunya pot 
regular i modificar, però, en cap cas té competències per prohibir o eliminar cap 
concepte relacionat amb la festa dels bous, ja que des de l’any 2015 existeix la 
llei de Salvaguarda del Patrimoni Cultural Immaterial que protegeix la 
tauromàquia. Des d’aleshores hi ha diverses sentències del Tribunal 
Constitucional que van a favor dels interessos dels que defensem les festes 
amb bous. Aquest també serà un altre camí a seguir, sí la pròxima setmana tira 
endavant la votació i entra a tràmit aquesta proposició al Parlament de 
Catalunya, de fet, nosaltres ja hem presentat al registre general del Parlament 
una proposta al Consell de Garanties Estatutàries perquè emeti un informe i 
que el remeti als partits polítics, perquè observin i siguin sabedors de la 
inconstitucionalitat d’aquesta proposició de llei que vol eliminar les modalitats 
descrites anteriorment. Nosaltres entenem que és perdre el temps i diners 
perquè jurídicament no té cap recorregut. 
  
En definitiva, exigim respecte, demanem coherència als partits polítics en nom 
dels alcaldes i alcaldesses de bona part dels municipis de les Terres de l’Ebre, 
però, també en nom dels Consells  
Comarcals del Montsià, Baix Ebre i Terra Alta que també estan aquí 
representats pels seus presidents i esperem que aquest atac que pretén 
aconseguir la CUP i en Comú Podem decaigui per la via ràpida la propera 
setmana. 
 
 
 
 
 
La Ràpita, 19 d’octubre del 2023 

 

 

 


